

农村发展—生态资源环境

山西东南部气候变暖与某些灾害天气的演变特征分析

王正旺,刘小卫,山西省长治市气象局

山西省长治市气象局

摘要:

为了深入研究山西东南部地区气候变暖背景下某些灾害天气的变化规律,笔者应用1971—2010年山西东南部11个气象观测站年平均温度资料,对年际变化特征分析得出气候变暖的存在事实,年平均气温的上升速率为0.3℃/10年。利用年、季及年代平均气温与干旱事件、寒潮、高温日数的趋势演变对比分析,得出结论:气候变暖是灾害天气发生异变的主要原因。随着年代平均气温的升高,干旱事件次数增加;随年际温度趋势的上升,寒潮次数减少,其减少速率为4.8次/10年;秋季气温的升高使得寒潮开始期推后,秋季气温的上升速率为0.23℃/10年,寒潮的推迟速率为15天/10年;春季气温的升高使得寒潮结束期提前,春季气温的上升速率为0.3℃/10年,寒潮的提前速率为10天/10年;高温日数与夏季年代气温的变化趋势一致,从80年代起,随着年代气温的升高,高温日数明显增多。

关键词: 特征分析

The Characteristic of Climate Warming and Some Disaster Weather in Southeast Shanxi Province

2, 2

Abstract:

In order to further study on some disaster weather variation under the background of climate warming of Shanxi southeastern regions, using the temperature data of 11 meteorological observation stations in southeast Shanxi during 1971-2010, the author analyzed the average annual temperature, obtained the fact of climate warming, the average annual temperature rise speed was 0.3℃/10 a. Then, the author compared year, season mean temperature with arid event, cold wave, high temperature days tendency evolution, drew the conclusion: the climate warming were the primary cause for the disaster weather mutation. Along with age average temperature's rise, the arid event times increased; along with the rise of annual temperature tendency, the cold wave times reduced, its speed reduced was 4.8 times/10 a, the autumn temperature rise caused the cold wave initial period postponed, the autumn temperature's rise speed was 0.23℃/10 a, the cold wave delay rate was 15 d/10 a; the spring temperature rise made the cold wave finishing period to be ahead of time, spring temperature rise speed was 0.3℃/10 a, cold wave advance speed was 10 d/10 a; The high temperature date number was consistent with the summer age temperature's change tendency, from the 80s, along with age temperature rise, the high temperature days increased obviously.

Keywords: characteristic analysis

收稿日期 2011-03-25 修回日期 2011-04-09 网络版发布日期 2011-09-21

DOI:

基金项目:

“基于Gis的极端气象灾害预警与评估集成系统”

通讯作者: 王正旺

作者简介:

作者Email: wzwpzt@sohu.com

参考文献:

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1684KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 特征分析

本文作者相关文章

- ▶ 王正旺
- ▶ 刘小卫
- ▶ 山西省长治市气象局

PubMed

- ▶ Article by Yu,Z.W
- ▶ Article by Liu,X.W
- ▶ Article by Shan,X.S.Z.Y.S.Q.X.J

本刊中的类似文章

1. 刘 建. 农业综合开发科技推广的特征分析与模式创新研究 ——?以南通市优质稻米产业区为例 [J]. 中国农学通报, 2007,23(1): 421-421
-

Copyright by 中国农学通报